



## **Еженедельник новостей МДС**

**События за 30 мая – 3 июня 2016 года**

**30 мая**

### **Заседание Инвестсовета**

МДС принял участие в Расширенном заседании Совета по развитию бизнеса и инвестициям при Правительстве КР. Исполнительный директор сообщил о проблемах горнодобывающей отрасли, связанных со ставками платы за загрязнение окружающей среды. Также в рамках встречи были обсуждены вопросы по развитию экспорта и меры Правительства по реализации экспортного потенциала Кыргызской Республики. В заседании Совета под председательством Премьер-министра КР Сооронбая Жээнбекова участвовали руководители многих министерств и ведомств, представители бизнес-ассоциаций и партнеров по развитию..

Подробнее [здесь](#)

### **Встреча с экспертами САР**

Член МДС - строительная компания «Мега Строй», а также юристы МДС и других бизнес-ассоциаций обсудили с экспертами отдела по регулятивной реформе (ОРР) проекта САР (Системный анализ регулирования) ОБСЕ рекомендации экспертов отдела по улучшению и оптимизации разрешительных процедур в строительстве. Представители строительных компаний ознакомились с презентацией, подготовленной консультантами ОРР и дали свои замечания и предложения.

Подробнее [здесь](#)

**31 мая**

### **Семинар по бизнес-медиации**

МДС принял участие в тренинге на тему: «Бизнес-медиация: преимущества и перспективы развития в Кыргызстане», организованном ТПП КР. Профессиональные медиаторы рассказали предпринимателям, как можно конструктивно решать конфликты. Эксперты сообщили об универсальных возможностях медиации, которые становятся популярными не только в разрешении споров, но и в проведении любого рода переговоров,

## **IBC Weekly News**

**Events of May 30 – June 3, 2016**

**May 30**

### **Investment Council meeting**

IBC participated in an expanded meeting of the Business Development and Investment Council under the Government of the Kyrgyz Republic. IBC Executive Director told about problems in the mining industry related to payment rates for environmental pollution. The participants of the meeting also discussed the issues on export development and measures to improve export capacity of the Kyrgyz Republic. The meeting chaired by Prime Minister Sooronbai Jeenbekov was attended by heads of different Ministries and Agencies, representatives of business associations and development partners.

More details [here](#)

### **Meeting with SRR experts**

The IBC member – Mega Stroi construction company, as well as lawyers from IBC and other business associations met with experts of the Regulatory Reform Unit (RRU) of OSCE SRR project (Systematic Regulatory Review). They discussed recommendations drafted by the RRU experts to improve and optimize licensing procedures in the construction industry. The representatives of construction companies got acquainted with a presentation prepared by the RRU consultants and gave their comments and recommendations.

More details [here](#)

**May 31**

### **Training on business mediation**

IBC took part in a training on the theme: "Business mediation: advantages and development prospects in Kyrgyzstan" organized by the Chamber of Commerce and Industry of the Kyrgyz Republic. Professional mediators and negotiating experts told entrepreneurs how to constructively resolve conflicts. Experts informed about universal capabilities of mediation, which are becoming popular not only in the resolution of disputes, but also in conducting of various

<p>сопровождении сделок и в других сферах.</p> <p><b>Круглый стол по улучшению сервиса в аэропорте «Манас»</b></p> <p>Председатель Комитета МДС по туризму Стипан Бехер принял участие в круглом столе по улучшению сервиса в Международном аэропорту «Манас». Представитель МДС озвучил основные проблемы – низкий уровень сервиса, сложные административные процедуры, с которыми сталкиваются пассажиры. Участники встречи разработали ряд рекомендаций по решению рассмотренных проблем.</p>	<p>negotiation and transaction, and in other areas.</p> <p><b>Roundtable to improve services in the Manas airport</b></p> <p>Chairman of IBC Tourism Committee Stiphan Beher took part in a roundtable on improving services in the Manas International Airport. The IBC representative spoke about poor service and complex administrative procedures faced by passengers. The meeting participants discussed ways to solve the problems and developed their proposals and recommendations.</p>
<p><b>2 июня</b></p> <p><b>Бизнес-завтрак Бизнес-ассоциации ЖИА</b></p> <p>МДС принял участие в бизнес-завтраке Бизнес-ассоциации ЖИА, в котором приняли участие представители посольств, торговых представительств зарубежных стран в Кыргызстане, Министерства экономики КР и бизнес-ассоциаций. Основной целью мероприятия было создание площадки для активизации сотрудничества между государственными структурами, посольствами, торговыми представительствами и бизнес-сообществом. Участники встречи также обсудили инвестиционный климат и экономические тенденции в стране.</p> <p><b>Интервью ТВ</b></p> <p>Исполнительный директор МДС Аскар Сыдыков дал интервью журналистам канала «ON1» по проблемам, с которыми сталкиваются иностранные инвесторы в Кыргызстане. Аскар Сыдыков рассказал о работе правительства по улучшению инвестиционной привлекательности страны, а также о проблемах инвесторов в различных отраслях экономики, таких, как горнодобывающая отрасль, строительство, банковский сектор.</p>	<p><b>June 2</b></p> <p><b>JIA Business Association business breakfast</b></p> <p>IBC took part in a business breakfast organized by Business Association JIA. The meeting was attended by representatives of embassies, trade missions of foreign countries in Kyrgyzstan, the Economy Ministry and business associations. The meeting aimed to create a platform to enhance the relationship between government agencies, embassies, trade missions and business community. The participants also discussed the investment climate and economic trends in the country.</p> <p><b>TV Interview</b></p> <p>IBC Executive Director Askar Sydykov gave an interview to journalists of the ON1 TV Channel on the problems faced by foreign investors in Kyrgyzstan. Sydykov spoke about the Government's efforts to improve the country's investment attractiveness, as well as the problems of investors in various industries, such as mining, construction and banking sector.</p>
<p><b>3 июня</b></p> <p><b>Заседание РГ по безналичному расчету</b></p> <p>Юрист МДС Улукбек Турдубеков участвовал в заседании рабочей группы по обсуждению проекта закона, предлагающего обязать все юридические лица и индивидуальных предпринимателей совершать расчеты в безналичной форме. МДС, обобщив мнения своих членов, представил комментарии к законопроекту. Предложено установить минимальный порог суммы расчетов, в пределах которого юридические лица и индивидуальные предприниматели могут совершать сделки в наличной форме.</p> <p>С другими предложениями МДС можете ознакомиться <a href="#">здесь</a></p>	<p><b>June 3</b></p> <p><b>WG meeting on non-cash payments</b></p> <p>IBC Lawyer Ulukbek Turdubekov attended a meeting of the working group to discuss a draft law which proposes to oblige all legal entities and individual entrepreneurs to make non-cash payments. IBC compiled the views of its members and presented its comments on the draft law to the WG meeting. In particular, IBC proposed to set a minimum threshold for the amount of calculations, within which legal entities and individual entrepreneurs could make cash transactions.</p> <p>More details on other IBC recommendations <a href="#">here</a></p>

<p><b>Круглый стол по профобразованию</b></p> <p>МДС участвовал в круглом столе, организованном проектом АБР по профессиональному образованию и развитию навыков. Представители АБР сообщили, что с 1 по 7 июня 2016 миссия АБР будет заниматься подготовкой дизайна следующего проекта АБР в КР. Во встрече приняли участие представители образовательных учреждений и советов, компаний и профильных ассоциаций. Участники обсудили пробелы в навыках и пути их устранения. Рассмотренные предложения будут включены в следующий этап проекта АБР.</p> <p><b>Выставка EXPO Made in Kyrgyzstan</b></p> <p>МДС участвовал в выставке EXPO Made in Kyrgyzstan, организованной Американской торговой палатой в КР и Министерством экономики КР. Целью выставки было продвижение брендов, созданных в Кыргызстане, в странах ближнего и дальнего зарубежья, а также привлечение инвесторов. В выставке приняли участие 55 компаний, которые производят свою продукцию в различных регионах республики и представляют ее за рубежом.</p> <p><b>Обсужден проект закона о промышленных зонах</b></p> <p>МДС принял участие в обсуждении проекта закона о промышленных зонах. Участники встречи внесли в документ предложения, которые будут направлены разработчикам законопроекта – Агентство по продвижению инвестиций при Министерстве экономики КР.</p> <p><b>Встреча с Аленом Ле Руа</b></p> <p>Исполнительный директор МДС участвовал во встрече с Генеральным секретарем Европейской Службы внешнеполитической деятельности Аленом Ле Руа, посетившим Кыргызстан с официальным визитом. Во встрече, организованной Представительством ЕС, приняли участие представители гражданского общества и бизнес-ассоциаций.</p>	<p><b>Roundtable on vocational education</b></p> <p>IBC participated in a roundtable held by the ADB project on vocational education and skills development. According to ADB representatives, from June 1 to June 7, 2016, an ADB mission will design the next ADB project in the Kyrgyz Republic. The meeting was attended by representatives of educational institutions and councils, companies and professional associations. The participants discussed the gaps in skills and ways to eliminate them. The proposals drafted at the meeting will be included in the next phase of the ADB project.</p> <p><b>International EXPO Made in Kyrgyzstan</b></p> <p>The American Chamber of Commerce (AmCham) and the Economy Ministry held the first international EXPO Made in Kyrgyzstan. The exhibition's goal was to present the industrial potential of Kyrgyz enterprises and promote domestic products and services at local and international markets. It was also planned to attract partners and investors for cooperation with local producers. The exhibition gathered 55 companies that produce products and services in Kyrgyzstan.</p> <p><b>Draft law on industrial zones discussed</b></p> <p>IBC took part in the discussion of the draft law on industrial zones. The meeting made suggestions to the document, which will be sent to the developers of the bill – Investment Promotion Agency under the Ministry of Economy.</p> <p><b>Meeting with Alain Le Roy</b></p> <p>IBC Executive Director participated in a meeting with Secretary General of the European External Action Service, Alain Le Roy, who visited Kyrgyzstan on an official visit. The meeting, organized by the EU Delegation, was attended by representatives of civil society and business associations.</p>
<p><b>Встречи с членами МДС</b></p> <p><b>2 июня</b></p> <p>Исполнительный директор МДС, Генеральный менеджер Банка «Бай Тушум» Гульнара Шамшиева и заместитель Генерального менеджера Нургуль Торобаева обсудили состояние и проблемы финансовой грамотности в стране. Рассмотрены возможности более активного участия банка в деятельности ассоциации в рамках недавно созданного Комитета МДС по финансовому рынку.</p>	<p><b>Meeting with IBC members</b></p> <p><b>June 2</b></p> <p>IBC Executive Director General Manager of the Bank "Bai Tushum" Gulnara Shamshieva and Deputy General Manager Nurgul Torobaeva discussed financial literacy issues in the country. They also considered possibility of the bank's more active participation in the association's activities in the framework of a newly established IBC Committee on Financial Markets.</p>
<p><b>События на 6 – 10 июня</b></p>	<p><b>Events for June 6 – 10</b></p>

<p><b>6 июня</b></p> <p>Встреча с представителями Центра лидерства в Азии по вопросам ознакомления с Кыргызской Республикой и установления партнерских отношений. Во встрече приняли участие магистранты ведущих мировых ВУЗов (Гарвард, Колумбийская бизнес-школа, МИТ и т.д.).</p> <p><b>9 июня</b></p> <p>Первое заседание Комитета МДС по финансовому рынку состоится в 16:00 в Малом зале Министерства экономики КР. Приглашаем всех заинтересованных членов МДС.</p>	<p><b>June 6</b></p> <p>Meeting with the representatives of Center for Asia Leadership. The meeting was attended by a MA students from the world's leading universities (Harvard, Columbia Business School, MIT).</p> <p><b>June 9</b></p> <p>The first meeting of the IBC Committee on Financial Markets will be held at 16:00 at the Small Hall of the Economy Ministry. We kindly invite all interested IBC members to take part in the event.</p>
<p><i>С уважением,</i></p> <p><i>Международный деловой совет</i></p> <p><i>Кыргызская Республика, 720011</i>  <i>Бишкек, ул. Абдрахманова, 191</i>  <i>Хаят Ридженси Бишкек, каб. 113</i>  Тел: + 996 312 623801  Факс: + 996 312 623394  <a href="mailto:office@ibc.kg">office@ibc.kg</a>  <a href="http://www.ibc.kg">www.ibc.kg</a></p>	<p><i>Best regards,</i></p> <p><i>International Business Council</i></p> <p><i>Office 113, Hyatt Regency Bishkek</i>  <i>191, Abdrakhmanov Str., Bishkek</i>  <i>Kyrgyz Republic, 720011</i>  Тел: + 996 312 623801  Факс: + 996 312 623394  <a href="mailto:office@ibc.kg">office@ibc.kg</a>  <a href="http://www.ibc.kg">www.ibc.kg</a></p>